
EFTERSKRIFT 

”Aaret 1913 d. 14. august afholdt bestyrelsen møde i Egense forsamlingshus. Samtlige bestyrelses‐

medlemmer var til stede og endvidere var selskabets tekniske konsulent Ingeniør Mengel til stede. Der 

forelå tilbud på bygning af Værket. ” 

Dette er de første linjer i den første forhandlingsprotokol for Hasmark‐Egense Elektricitetsværk. 

Tilbuddene på værket uden bygninger lå fra kr. 50.500 til kr. 51.812,50. 

På samme møde vedtog man at indkalde generalforsamlingen allerede den næste dag, tirsdag den 

15.august. Her skulle andelshaverne forpligte sig med deres underskrift i protokollen. Ligeledes skulle man 

angive, hvor mange lamper og motor i HK man forpligtede sig til. 74 tilmeldte sig som andelshavere. Det 

blev vedtaget at købe Hans Jørgen Johansens hus med have og alt tilliggende for kr. 1.800. En passer til 

værket blev antaget. Løn kr. 500/år 

Generalforsamling 28. nov. 1913, ekstraordinær generalforsamling d. 8. dec. 1913. jo, de havde noget at se 

til pionererne. 

Møde 1. sept. 1917:  Det vedtages, at andelshavere må tærske brødkorn og byg ved elektrisk kraft 

til 1.nov. Østerballe og Vesterballe tirsdag og torsdag. Hasmark Mark og 

Egense onsdag og fredag.  

Generalfors. 28. dec. 1917:  Der må herefter skæres hakkelse tirsdag og lørdag fra kl. 3‐4 eftermiddag. 

Dersom der skæres hakkelse til andre tider eller tærskes uden tilladelse, er der 

fastsat en bøde på kr. 50. 

25. april 1918:   Ekstraordinær generalforsamling. 

7. maj     1918:  Generalforsamling. 70 af 82 andelshavere mødte op 

4. juni     1918:  Ekstraordinær generalforsamling. 

8.aug.     1918:   Ekstraordinær generalforsamling. 

28. dec.  1918:  Generalforsamling. Formandsløn: kr. 200/år 

1923:    Afholdt 8 møder. 

1924:    Afholdt 9 møder.   

1930:    Afholdt 10 møder. 

 8. juli     1930:  ”Købere af el skal betale kontant ved første afregning. ”alle de andre skal have 

en tilsigelse om at betale restancerne d. 25. d.å. er beløbet ikke betalt nævnte 

ag skal strømmen afbrydes.  De andre resterende skal have beløbet 

inddrevet.” 

18. nov. 1930:  ”om tilladelse til at bruge kraft til aljepumpning uden måler vedtages det at 

værket ikke leverer strøm uden gennem måler. ” 

1934:  Der kommer en henvendelse fra nogle sommerhusbeboere om levering af 

strøm til brug i husene. Bestyrelsen henvender sig til Ingeniør Jensen, Odense. 

Der bliver ført 2 hovedlinjer. En til hotellerne og en fra vejen i Østerballe 



(Krogen). Begge steder bliver etableret en hovedmåler. så må 

sommerhusgæsterne selv om hvordan de vil fordele de to regninger. 

Anlægsudgifterne er værket uvedkommende. 

1934:  Vi låner kr. 1500 i Landbo Sparekassen. Pengene er til asfaltering af gulvet 

under batterierne. 

1937:  Der laves et badeværelse på værket. Badebiletter bliver trykt. Pris kr. 1 / 8 bad 

for alle brugere af elektricitet fra værket. Brugere, der ikke vil købe badebilet‐

ter, betaler 25 øre / bad. Andre ikke brugere betaler 50 øre. En god måde at 

udnytte kølevandet til maskinerne på.                                                       

Strøm til kyllingemoderbetales med kraftprisen. Værkets bolig, den sydlige og 

vestlige side af værket skal kalkes. Bestyreren udfører arbejdet for kr. 25,00. 

KRIGEN    Olie er blevet en mangelvare og er blevet afløst af tørv som brændes af. 

1944:  Norup Sogns Gymnastikforening fik bevilget kr. 20 til strøm i Egense Forsam‐

lingshus. Ensartet regnskabsføring over hele landet bliver indført. Er dette 

starten på den topstyrede drift af el‐ produktion og distribution, vi ser her? 

Store problemer med tørveproduktion, begrænsning af forbruget indføres. 

1945:  Direktoratet for Vareforsyning: Tildeling af brændselsolie så det kan dække 

værkets hele forbrug, imod at stille de indkøbte tørv til rådighed for 

Direktoratet. Tilbuddet modtages. 

1946:  En brugt 30 HK dieselmotor købes af Rasted E/V på Lolland for kr. 8200 leveret 

på Sakskøbing Banegård. Hasmark Gadelysforening søger om etablering af 

flere gadelamper. Bevilges. 

1947:    Formand fra 1919 trækker sig pga. sygdom. 

1956:  Under ”Eventuelt” på generalforsamlingen luftes tanken om at købe en brugt 

200 HK dieselmotor fra Otterup E/V. d. 6/3 besigtiges motoren. Der indkaldes 

til ekstraordinær generalforsamling. 13 stemmer mod 1 og motoren var købt. 

Bestyrelsen og dirigenten afstod fra at stemme. Pri: kr. 25.000, 15.000 ved 

afhentning resten pr. 1. marts 1957. Forrentning 7% p.a. Den 23. marts 1957 

rykker Otterup E/V for restbeløbet. Man skynder sig at låne pengene i 

Landbosparekassen.                                                  

1958:     Formand 100 kr./år. Kasserer 400 Kr./år.   

1959:    Formand 200 kr./år.  Kasserer 400 Kr./år.  ”al strøm 25 øre/kg vat” (?)    

1961:    På generalforsamlingen vedtages det at anskaffe en regnemaskine. 

1962:  Egense spørger til vekselstrøm. Hvornår? Forelægges på generalforsamlingen 

den 16. februar. Andelshavere i Egense vil løsrive sig fra fællesskabet. De vil 

have vekselstrøm. Forslaget stilles i bero indtil overslag på pris foreligger. 

Ingeniør Andersen, Nr. Aaby kontaktes.  Bestyrelsen anbefaler overgang til 

vekselstrøm samt indtrædelse i EFFLA. Pris vekselstrømsanlæg til Hasmark‐

Egense: kr. 554.000. Der var skriftlig afstemning om overgang. 34 ja, 23 nej, 2 



blanke. Vedtaget. Indmeldelse i EFFLA. Søger lån til transformere og 

ledningsnet i Landbosparekassen i Odense. Direktøren var meget 

imødekommende. Det var jo et lån med kommunegaranti.  

På mødet drøftede man, hvordan man skulle forholde sig angående et parti 

olie som Hasmark Elværk i fællesskab med Otterup E/V havde i en fælles tank 

liggende ved Otterup st. Da man for nogen tid siden ville afhente vor andel, 7 

tons, var tanken tom. Ved en forespørgsel til formanden for Otterup E/V fik 

man det svar, at Otterup havde solgt deres olie, og de vidste ikke, hvor vores 

parti var blevet af! Sagen overdrages Landsretssagfører P. Henriksen, Odense. 

1963:  Elværksbestyreren køber det gamle elværk (bygningerne) for kr. 35.000 med 

kr. 5.000 i udbetaling. Rest afdrages med kr. 1.000 hver termin. Renter følger 

Sparekassens udlånsrente. Overdragelse sker, når det ikke længer er brug for 

bygningerne. Han må gerne afdrage hurtigere.      

EFFLA overtager transformertårnene.  

1965:    Omlægningen til vekselstrøm vil være færdig inden årets udgang. 

1966:    Elværksbestyreren fratræder. Så vælges han i bestyrelsen, nu som formand. 

1967:  Vi låner kr. 120.000 over 5 år til dækning af restgæld til Andersen, Nr. Aaby. En 

andelshaver brokker sig over, at masterne langs vejen, hvor han har vejret, 

befinder sig i vejen med masternes tværsnit, og forlanger masterne fjernet. 

Evt. erstatning. Bestyrelsen afviser. 

1968:  Der ansættes en autoriseret revisor. Det skal senere vise sig at være en god 

beslutning. Da revisor havde det første regnskab klar, var der et kasseunder‐

skud på 508,81 Kr. Kasseren dækkede selv underskuddet. ”Manglende kasse‐

afstemming og anden usikkerhed med regnskab” var årsagen. De mange 

manglede udestående er ikke specificeret. Senere blev den gamle kasserer 

forelagt en veksel pålydende kr. 2.200. Kassereren accepterede. 

1969:    Giroindbetaling indføres. 

1970:    Vi runder 1 mio. kWh.   

1978:    Østparken udstykkes. Mange gamle master skal udskiftes. 2,4 mio. kWh. 

1979:    104 master skal udskiftes. EFFLA kortlægger vores net. Nettab 10,34%. 

1982:  Kassekreditten med Bikuben skal afvikles. Kr. 20.000 hvert halvår. Første gang 

21. marts 1983. Så vil vi låne igen! Denne gang kr. 500.000. Gamle master 

sælges for kr. 25 pr. stk. 

1983:    Lånet bliver på kr. 755.000, 7% i rente, kurs 66,25%! Over 11 år. 

1984:  Stort strømtab ved stranden. Store kabelarbejder i forbindelse med 

landevejens omlægning. I alt ca. kr. 600.000. 

1984:    Otterup Kommune overtager drift og vedligehold af gadelyset. 

1985:    Overskud efter henlæggelser kr. 135.00. 



1986:    Målere kræves placeret udvendig ved nye installationer. 

1987:    Overskud kr. 300.800! Vi kabellægger ved stranden. 

1989:  Der stjæles strøm ved stranden. Nettab 10,5%. En likviditetsoversigt udviser et 

driftsoverskud på ca. kr. 330.000 for det kommende år. Kabellægning for 

kr.350.000. 

1990:  Kommunen betaler kabellægning af gadelys. Installatøren, der stjal strøm til 

sit sommerhus på Tværstranden, vil frivillig betale kr. 35.000 + sagens omkost‐

ninger ifølge dommeren i fogedretten. Vores krav var omkring kr. 95.000. For‐

manden smider revisionsfirma på porten. Vil selv klare regnskabet. Vi finder 

stadig snydere ved stranden. Der er hentet ca. kr. 95.000 hjem efter afslørin‐

ger af tyveri. Station 604 har gået fra et tab på 19 % til 1,3% efter afsløringer‐

ne. Faldende tendens på tilgodehavende og vedligeholdsudgifterne. Dette er 

resultat af bl.a. kabellægningen. Kommunen skal spare: gadelyset slukkes om 

natten. Installatøren, der stjal strøm får en bøde på kr. 10.000 + en kraftig 

løftet pegefinger af Elektricitetsrådet. 

1994:    Vi indfører selvaflæsning.   

1996:    Der mangler at renovere for ca. kr. 1,7 mio. ved stranden. 

1997:    Ny station ved Vestergård kr. 208.000.  

1999:  Ny ellov. Nye vedtægter. Nyt navn. Vi arbejder på det. Køber 200 målere for 

udskiftning. 

2000:  Vores net er værdisat til kr. 2.428 mio. Netbevilling for 20 år. Vores nye navn: 

Hasmark‐Egense Energinet A.m.b.a. 

2001:  Energistyrelsen forkaster vores nye vedtægter. På trods af at de var lavet efter 

deres retningslinjer! 

2002:  Vores kasserer holder op. Energi Fyn overtager alle kassererens opgaver. Kr. 

95,00/kunde. 

2003:    Ny transformer Campingpladsen kr. 111.500. 

2004:    Indbetaler kr. 1,5 mio. i aconto selskabsskat. 

2005:    Nye vedtægter godkendes. 

2006:    Kontakter Kamstrup vedr. fjernaflæste målere. Kr. 1.350,00/målepunkt. 

2009:  Overskud kr. 300.000 forventes. Fjernaflæste målere udskydes. Tyveknægt på 

Rs. Nielsens Vej har ikke betalt siden 2000, og har meldt sin måler stjålet hele 

2 gange! Den vending havde de heller ikke hørt hos Energi Fyn! 

2011:  Betydelige tab på station 600. Det lykkes ikke at finde fejlen. Montering af 

fjernaflæste målere er i fuld gang. Små uregelmæssigheder findes stort set alle 

steder og efterbetaling følger. 



2012:  Driftsleder ansættes. Fjernaflæste målere færdigmonteret. Nettet 

vedligeholdes løbende. 

2015:  Efter montering af fjernaflæste målere i 2014 er nettabet reduceret væsentligt 

til 1,26%. Vi vil ikke afhænde selskabet nu. Vi har nok ikke sat os godt nok ind i 

konsekvenserne ved at fortsætte. Vi arbejder med at etablere en fond. Fusion 

med Energi Fyn er forestående, og vi forhandler og forhandler. 10. dec. søger 

vi fusion med Energi Fyn. 

2016:  Fusionsaftalen underskrives med tilbagevirkende kraft fra 1.januar 2016. 

Vedtagelsen af den endelige fusion bliver godkendt på generalforsamlingen 

afholdt i Egense Forsamlingshus onsdag d. 9. marts 2016.  

 

Hasmark‐Egense Elektricitetsværk/Hasmark‐Egense Energinet A.m.b.a. er en saga blot. 

 

Det begyndte og det sluttede i Egense Forsamlingshus  

14.august 1913 ‐9. marts 2016 

 

Tom Henrik Johnsen 

Formand 

Hasmark‐Egense Energinet A.m.b.a. 

 

 

 

 

 

 

 

   



Hasmark‐Egense Almene Fond 

 

I mange år har Hasmark‐Egense Energinets bestyrelse vidst, at vi på et tidspunkt ville være nødt til at lukke 

selskabet, men ikke hvornår.  

I 2013 – 14 var der ikke længere tvivl. Vi ville ikke kunne honorere de administrative krav, der ville komme 

fra 2016. Hvad så? Vi blev enige om, at overskuddet af selskabet selvfølgelig skulle komme vores forbrugere 

til gode. Men hvordan? Der var mange løsningsmodeller. 

Vi valgte at sætte pengene i et fond.  

Hasmark‐Egense Almene Fond blev langt om længe godkendt af Erhvervsstyrelsen 15. november 2017. 

I forbindelse med fusionen med Energi Fyn blev kassen gjort op med et provenu til os forbrugere i Hasmark‐

Egense Energinets forsyningsområde på godt 5,5 mio. kr. Forrentningen af kapitalen skal uddeles. 

Som 1. prioritet skal der uddeles i Hasmark‐Egenses Energinets gamle forsyningsområde. 

Som 2. prioritet i gamle Otterup Kommune. 

Uddeling vil finde sted første gang i marts 2019. 

Det er fondsbestyrelsens ønske og håb, at vores lokalsamfund, gennem mange år vil få megen gavn og 

glæde af midlerne fra Hasmark‐Egense Almene Fond. 

 

Tom Henrik Johnsen 

Formand  

Hasmark‐Egense Almene Fond 

 

 

 

 

 

 


